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گروه سیاســی: انتشــار خبــر برگزاری 
نمازجمعــه تهــران بــه امامــت صدیقی 

واکنش های متفاوتی را به دنبال داشت.
بعد از افشای فساد در حوزه علیمه ازگل در 
شمال تهران و اعتراف حجت الاسلام کاظم 
صدیقی به غفلت وی و جعل امضایش توسط 
نزیدکانش در این ماجرا، نمازگزاران جمعه 
این هفته تهران واکنش متفاوتی نسبت به 
حضور در این نماز عبادی و سیاسی داشتند 

و تعداد بسیار کمی در آن حاضر شدند.
نماز جمعه ۱۰ فروردین تهران که به امامت 
سید احمد خاتمی در دانشگاه تهران برگزار 
شــد، با حضور نمازگزارانی همــراه بود که 
در خصــوص ماجرای صدیقی خطیب دیگر 
جمعه  تهران، نظرات جالب توجهی داشتند.

انصاف نیوز نوشت: یکی از نمازگزاران که در 
بلوار کشاورز در حال رفتن به نماز جمعه بود 
در پاسخ به این ســوال که »نظرتان درباره 
ماجرای پیــش آمده برای آقــای صدیقی 
چیست؟«، گفت: ما که خیلی تعجب کردیم 
و من شــخصا دیگر بعد از این ماجرا پشت 

ایشان اصلا نماز نمی خوانم؛ اگر ایشان بیاید 
من نمازم را فــرادا می خوانم؛ حتی به دفتر 
آقــا هم تلفن کردم و این مســئله را گفتم؛ 
بالاخره شــبهه ای در خصوص ایشان پیش 
آمده و تا حل نشــود، من احســاس خوبی 

نخواهم داشت.
چندی پیش عباس عبدی در توییتی نوشته 
بــود: »گرچه نــکات گوناگونی در خصوص 
اظهــارات و مواضــع آقــای صدیقی وجود 
داشــته که شرط امام جمعه بودن را منتفی 
می کرد، ولی به نظرم پس از افشــای اسناد 
اخیر حضور دوبــاره وی در نماز جمعه، امر 
غریبی خواهد بــود و احتمالا موجب ترک 

نمازگزاران خواهد شد.«
نمازگزار دیگری در پاســخ به این سوال که 
»نتیجه ماجرای آقــای صدیقی چه خواهد 
شــد؟« می گوید: بعید می دانــم نتیجه ای 
داشته باشد؛ آقای صدیقی می گویند امضای 
مــن را جعــل کرده اند! آخر مگر می شــود 
امضای شــما را جعل کنند و خبر نداشــته 
باشــید؟ به هر حال ایشــان شفاف توضیح 

ندادنــد و من خودم قانع نشــدم؛ امیدوارم 
دقیق تر مســئله را روشــن کنند. این مردم 
نظام و انقلابشــان را دوســت دارند؛ نباید 
اینطور با این مسائل مهم برخورد کنند. باید 

با مردم شفاف باشند.
صدیقی: از مردم ایران و رهبر انقلاب 

عذرخواهی می کنم
اما خطیب نمــاز جمعه ایــن هفته تهران 
خطاب به مســتمعین نمــاز جمعه گفت: 
فضای تند برخاسته از بیرون و دشمنان من 
را نمی زننــد بلکه مردم را می زنند، ولی این 
هجمه در بصیرت شــما تاثیری نگذاشت و 
به همین دلیل بدهکار شــما بوده و از شما 
تشــکر می کنم. این ها که برای آبروی یک 
طلبه ناچیز به میــدان آمدند، خدایا آبروی 

دنیا و آخرت آنها را محفوظ بگردان.
به گزارش ایسنا، حجت الاسلام والمسلمین 
کاظم صدیقی در خطبه اول نماز جمعه این 
هفتــه تهران، اظهار کــرد: در این چند روز 
اخیر شــبکه های مجازی قتلــگاه جوانان و 
مسلخ آبروها شده و این طلبه و سرباز ناچیز 

آنان را بهانــه قرار دادند و در اثر یک غفلت 
موجب شــدند که دل مردم شکست. مردم 
ما را می دیدنــد گریه می کردند. از اینکه ما 
باعث شدیم به شما حمله شد، از شما مردم 
ایــران و رهبر انقــلاب عذرخواهی می کنم. 
خیلی بدهکار شــما مستمعین این دو دهه 

خطبه های این ناچیز هستم.
خطیــب جمعه تهــران افــزود: فضای تند 
برخاســته از بیــرون و دشــمنان مــن را 
نمی زننــد بلکه مــردم را می زنند، ولی این 
هجمه در بصیرت شــما تاثیری نگذاشت و 

به همین دلیل بدهکار شــما بوده و از شما 
تشــکر می کنم. این ها که برای آبروی یک 
طلبه ناچیز به میــدان آمدند، خدایا آبروی 
دنیــا و آخرت آنها را محفــوظ بگردان. وی 
همچنین گفت: مــا بعد از ماه رمضان دیگر 
در زمین دشــمن بازی نمی کنیم، اتحاد و 
انســجام داریم، اسیر شــایعات نمی شویم، 
دروغ نمی گوییم، غیبت نمی کنیم و اخلاق 
الهی موجب انسجام دل ها بدست می آوریم. 
دشــمن نمی تواند ما را از هم جدا کرده و ما 
را به گناه وادار کند که این خیلی مهم است.

هشدار کمرنگ نمازگزاران جمعه در واکنش به بازگشت صدیقی

نماینده مردم رشت در مجلس: 
جراحان اقتصادی جراح نبودند!

جبار کوچکی نژاد نماینده مردم رشــت در مجلــس در مورد ضرورت تغییر 
تیم اقتصادی دولت بعد از نوســانات اخیــر ارز و طلا یا تغییر رویه ها، گفت: 
من اعتقادم این است که رویه  ها را آدم ها و تیم ها عوض می کنند، در نتیجه 
وقتی تیم افت داشــته باشــد و نتواند چرخش کند دولت چگونه می خواهد 

ریل عوض کند؟
این عضو کمیســیون برنامه و بودجه با اشاره به این که هنگامی که در بخش 
اقتصادی می گوییم دولت، در واقع منظور ما تیم اقتصادی دولت است، اظهار 
داشت: اعتقادام این است که این ها دچار یک مشکل شده اند و این مشکلات 
پیش بینی می شد یعنی پیش بینی می شد که منابع کشور پاسخگوی خرج و 
هزینه دولت هم نیســت و چون منابع کشور هزینه دولت را نمی تواند تامین 
کند دولت باید برود راهکارهای دیگری پیدا کند. راهکار هم سرمایه گذاری 
بیرونی و داخلی اســت که می تواند اقتصاد ایران را نجات دهد که هر دو جا 

مغفول مانده و برنامه ای هم برایش ندارد.
وی یادآور شــد: به طور مثال در شهر خود من مشاهده می کنید ۱۰ شرکت 
بزرگ سالیان سال تعطیل هستند و هیچ کاری برای این ها نمی کنند هزاران 
میلیارد تومان ســرمایه آنجا افتاده است، با ســرمایه ای که آنجا افتاده است 

بگذارند بخش خصوصی بیاید.
کوچکی نژاد خاطرنشــان کــرد: چرا از بخش خصوصی می ترســیم؟ بخش 
خصوصی که هیولا نیست! آدمی است که تلاش کرده و پول به دست آورده 
است؛ کنترلش کنند و مالیات و عوارض از آن بگیرند، این طرف دولت جیب 

خودش را پر کند و آن طرف هم بیاید تولید خودش را کند.
وی یادآور شــد: این نگاه وجود دارد کــه دولت می تواند اقتصاد ایران را نگه 
دارد و دولت می تواند تولید بیش از ۶۰ درصد را انجام دهد، اما من معتقدم 

دولت ها در تولید همیشه پر هزینه و کم بهره هستند.
این عضو کمیســیون برنامه و بودجه در پاســخ به این که هنگامی که دولت 
سیزدهم روی کار آمد گفته شد با توجه به یکدستی دوات و مجلس می توانند 
جراحی اقتصادی انجام دهنــد و اقتصاد بیمار ایران را درمان کنند چرا این 

اتفاق نیفتاد، بیان کرد: چون جراحان، جراح نبودند!

رئیسی:
قدرت های سلطه گر با فتنه انگیزی

دنبال ایجاد ناامنی بین ایران و پاکستان هستند
رئیــس جمهور ضمن تجلیل از ایمان و غیرت جوانان امت اســلامی در دفع 
فتنه های مختلف از جمله فتنه داعش، گفت: توســعه روابط ایران و پاکستان 
خوشایند قدرت های سلطه گر نیست و آنها با فتنه انگیزی به دنبال شکاف بین 
دو ملت و دو کشور اسلامی هســتند، اما باید با تقویت همکاری ها در مبارزه 
مشترک با تروریسم، مانع تحقق خواست دشمنان و ارتقای دوستی میان تهران 

و اسلام آباد شویم.
سید ابراهیم رئیسی و »آصف علی زرداری« روسای جمهور ایران و پاکستان، 

شامگاه پنج شنبه با یکدیگر گفتگوی تلفنی داشتند.
رئیس جمهور ظرفیت های متقابل در دو کشور برای گسترش تعاملات را متنوع 
و فراوان توصیف و تصریح کرد: ایران و پاکستان زمینه های بسیار خوبی برای 
گسترش همکاری ها در حوزه های فرهنگی، تجاری و انرژی دارند و جمهوری 
اسلامی ایران امیدوار است که در مسیر بالفعل کردن این ظرفیت ها، گام های 

عملی برداشته شود.
رئیســی ضمن تجلیل از ایمان و غیرت جوانان امت اسلامی در دفع فتنه های 
مختلف از جمله فتنه داعش، تاکید کرد: توســعه روابط دو کشــور خوشایند 
قدرت های ســلطه گر نیست و آنها با فتنه انگیزی به دنبال شکاف بین دو ملت 
و دو کشور اســلامی هستند، اما باید با تقویت همکاری ها در مبارزه مشترک 
با تروریســم، مانع تحقق خواست دشــمنان و ارتقای دوستی میان تهران و 

اسلام آباد شویم.
رئیس جمهور در بخش دیگری از ســخنانش تداوم جنایات و نسل کشی رژیم 
صهیونیســتی در غزه را غمی سنگین برای کشورهای اسلامی و همه آزادگان 
جهان دانســت و بر ضرورت تلاش مشترک کشــورهای آزادی خواه و مستقل 
برای اعمال فشار موثر به منظور توقف جنایات این رژیم کودک کش تاکید کرد. 
»آصف علی زرداری« نیز در این مکالمه تلفنی ضمن تبریک متقابل عید سعید 
فطر به دولت و ملت ایران و محکوم کردن حمله تروریستی رژیم صهیونیستی 
به ساختمان کنسولگری جمهوری اسلامی ایران در دمشق، از اشتیاق فراوان 
خود و کشورش برای توسعه روابط با کشورمان گفت و افزود: تشابهات گسترده 
فرهنگی و تمدنی میان دو کشور زمینه مناسبی برای گسترش روابط فرهنگی، 

تجاری، اقتصادی و تبادل ظرفیت های متنوع و متعدد میان دو طرف است.
رئیس جمهور پاکســتان همچنین با تایید نظر رئیســی درباره فتنه انگیزی 
دشمنان دو ملت ایران و پاکستان برای تشدید فضای امنیتی منطقه، بر تقویت 
روابط و همکاری های امنیتی برای مبارزه با تروریســم و جلوگیری از آسیب 

رساندن این مسئله به روابط دوستانه فیمابین تاکید کرد.
زرداری بر ضرورت تلاش کشــورهای مسلمان و مستقل برای اعمال فشار بر 
رژیم صهیونیســتی برای توقف جنایات این رژیــم علیه مردم مظلوم غزه نیز 

تاکید کرد.
وی با اشاره به دعوت رسمی دولت پاکستان از رئیسی برای سفر به این کشور، 

از انجام این سفر در روزهای آتی ابراز خرسندی کرد.

مجلس

دولت

ایرانیان، روز چهارشنبه نماز عید سعید فطر 
را در صفوفی منســجم و متحد در سراسر 
میهن عزیــز اقامه کردند و با دل هایی مملو 
از نشاط ایمان و شوق بندگی، حوائج فردی، 
خانوادگــی، اجتماعــی و ملی خــود را از 
پروردگار کریم مسئلت کردند. در پایتخت، 
نماز پرشــکوه عید فطر بــه امامت حضرت 
آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی 
و بــا حضور انبوه مــردم مومن و موحد، در 
مصلی تهران و خیابان های اطراف اقامه شد. 
حضرت آیت الله خامنه ای در خطبه اول نماز 
با تبریک و تهنیت عید ســعید فطر به امت 
اســلامی و آحاد ملت ایران، رمضان را ماه 
بارش ابر رحمت الهــی خواندند و افزودند: 
ملت ایران امسال به قدر وسع و توان خود، 
حداکثر استفاده را از ضیافت پرنعمت الهی 
برد و جشــن های اول سال نو را با معنویت 

ماه رمضان متبرک کرد.
ایشان چشم گیرتر شــدن جلوه های تلاوت 
قرآن در سراسر کشــور را از نقاط برجسته 
رمضان امسال برشمردند و با اشاره به نقش 
رسانه ملی در ارائه این پیشرفت بزرگ و این 
حقیقت درخشان گفتند: محافل ذکر و دعا 
و تضــرع و مناجات نیز به خصوص در لیالی 
قــدر، رمضان امســال را زیباتر و مطلوب تر 

کرد.
رهبر انقلاب بــا توصیه مؤکد به آحاد مردم 
به خصوص جوانان برای حفظ ذخیره معنوی 
مــاه رمضان افزودند: به فضــل الهی جامعه 
جوان میل به دینــداری دارد و این فرصت 

بزرگی برای کشور است.
حضرت آیت الله خامنه ای مسئله روزه داری 
را بســیار مهم خواندند و با اشاره به رعایت 
نشدن این مسئله در مواردی در برخی معابر 
گفتند: نظام اســلامی درصدد نیست کسی 
را بــه زور وادار به دینداری کند اما طبعاً در 
مقابل هنجارشکنی، بی اعتنایی نخواهد شد 
و مسئولان، آحاد مردم، آمران به معروف و 
ناهیــان از منکر باید بــه وظایف خود عمل 

کنند.
رهبــر انقلاب در خطبــه دوم نماز، حوادث 
خونبار غــزه را باعث تلخکامــی ملت های 
مسلمان در ماه رمضان دانستند و با اشاره به 
تداوم جنایات رژیم غاصب صهیونیستی در 

ماه مبارک افزودند: رژیم شرور چون زورش 
به مقاومت نمی رســد کــودک را در آغوش 

مادر و بیماران را در بیمارستان ها می کُشد 
و وقیحانــه ســی و چند هــزار زن و مرد و 

کودک و جوان را در مقابل چشــم جهانیان 
به شهادت می رساند.

ایشــان با محکومیت شــدید حمایت های 
نظامــی، سیاســی و اقتصــادی دولت های 
غربی به خصوص آمریکا و انگلیس از جانیان 
صهیونیســت گفتند: این دولت ها در حادثه 
غزه، ذات شریر تمدن غرب را به دنیا نشان 
دادنــد البته مــا و منتقدان تمــدن غربی 
قبلًا بارها گفته بودیــم که ذات این تمدن 
خصومــت و عنــاد با فضائــل و ارزش های 
معنوی و بشــری است و عملکرد دولت های 
حامی رژیم جعلی صهیونیستی، در شش ماه 

حوادث غزه این واقعیت را برملا کرد.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای با اشــاره به 
فریادهای دفاع از حقوق بشر مدعیان غربی 
سوال کردند: مگر ســی و چند هزار شهید 
بی گناه و بی پناه غزه بشر نیستند پس چرا از 

غربی ها صدایی شنیده نمی شود؟ 
رهبر انقلاب با اشاره به حمله رژیم ددمنش 
به کنسولگری ایران در دمشق تاکید کردند: 
در عــرف جهانی حمله به کنســولگری و 
سفارت هر کشور، حمله به خاک آن کشور 
محســوب می شود و رژیم ســرتا پا خباثت 
صهیونیســتی باید برای این جنایت تنبیه 
شــود و خواهد شد. ایشــان ملت ایران را 
داغدار شــهیدان حمله رژیم صهیونیستی، 
شــهیدان زاهدی و رحیمی وهمراهانشان، 
خواندند و افزودند: البته این عزیزان ســالها 
با مجاهدت در پی شهادت بودند و خداوند 

اجر زحمات آنها را داد و کامیاب شان کرد.
رهبــر انقلاب همچنین با اشــاره به داغدار 
بودن ملت به علت شهادت شهیدان امنیت 
در سیستان و بلوچستان گفتند: این جوانان 
عزیز در راه حراست از امنیت ملت و مرزهای 
کشور جان فدا کردند که امیدواریم خداوند 
توفیق سربلندی در همه آزمون های بزرگ 

ملی را به ملت بدهد. 
تاکیــد بر اتحــاد توصیه پایانــی رهبر در 
خطبه های نماز عید فطر بود. ایشان گفتند: 
همــه مردم، جوانــان، فعالان سیاســی – 
اجتماعی و فعالان رسانه ای بدانند که توفیق 
ملــت در توحید کلمه اســت البته اختلاف 
نظر سیاسی و غیر سیاسی اشکالی ندارد اما 
درگیری و یقه گیری و ایجاد دودستگی های 
جعلی، به زیان دین و دنیای ملت و تضعیف 

کننده کشور است.

رهبر انقلاب اسلامی در خطبه نماز عید فطر:

رژیم خبیث صهیونیستی باید تنبیه شود و  تنبیه خواهد شد

پیام دختر امام خمینی خطاب به هنیه: 
همه مسلمانان جهان بابت شهادت ۷ تن 
از فرزندان و نوادگان شما ناراحت شدند

زهــرا مصطفوی، دختر حضرت امام خمینی )ره( و دبیرکل اتحادیه بین المللی 
سازمانهای غیر دولتی حامی فلسطین در پی شهادت جمعی از خانواده اسماعیل 
هنیه رهبر سیاســی حماس در نوار غزه توسط رژیم صهیونیستی پیام تسلیتی 

صادر کرد و با وی و ملت فلسطین ابراز همدردی کرد.
به گزارش جماران؛ متن این  پیام به شرح زیر است:

وبشر الصابرین الذین إذا أصابتهم مصیبة قالوا إنا لله وإنا إلیه راجعون
برادر مجاهد جناب آقای اســماعیل هنیه رئیس محترم دفتر سیاسی جنبش 

حماس
انتشار خبر شهادت ۷ تن از فرزندان و نوادگان جنابعالی در پی اقدام جنایتکارانه 
رژیم منحوس و کودک کش صهیونیستی در روز عید سعید فطر موجب تاثر و 
تالم عمیق اینجانب و همه مسلمانان و ازادگان جهان گردید. بی تردید این رفتار 
ددمنشانه و ضد بشری اشغالگران صهیونیستی ریشه در شکست مفتضحانه ای 
دارد که این رژیم در میدان نبرد از رزمندگان مقاومت فلسطینی متحمل شده 
و برای جبران این شکســت به کشتار ملت مظلوم فلسطین، خانواده فرماندهان 
مقاومت و رهبران سیاســی روی آورده تا بــه زعم خود اراده پولادین مجاهدان 
را در هم شــکند. الحمدلله با وجود رهبران مجاهد و صبوری چون حضرتعالی 
این خیال واهی جانیان صهیونیســتی نیز نقش بر آب خواهد شد و إنِْ شَاءَ ٱلَلهّ 
درخت مقاومت و ایســتادگی ملت فلسطین با ابیاری خون این عزیزان تنومند 
تر از گذشــته شده و رهایی ســرزمین فلسطین و قدس شریف را درپی خواهد 
داشت. اینجانب ضمن ابراز همدردی با مردم غیرتمند فلسطین، مصیبت وارده را 
به جناب عالی تسلیت عرض می نمایم و برای شهدای این جنایت علو درجات و 

برای بازماندگان صبر و بردباری مسئلت می نمایم.

رویداد

حضرت آیــت الله خامنه ای رهبــر معظم انقلاب اســلامی در دیدار 
مسئولان نظام، سفرای کشورهای اسلامی و جمعی از قشرهای مختلف 
مردم به مناسبت عید سعید فطر، ضمن قدردانی از حضور شگفت آور 
و خــروش ملت ایران در راهپیمایــی روز جهانی قدس، تاکید کردند: 
تشکر واقعی از ملت، با استمرار تلاش های بی وقفه مسئولان برای حل 

مشکلات و منضبط کردن این تلاش ها محقق خواهد شد.
حضرت آیت الله خامنه ای با تشــکر از ملت ایران به خاطر پیشــگامی 
در همه عرصه های معنوی، اجتماعی و سیاســی، تشکر زبانی را کافی 
ندانستند و خطاب به مســئولان تأکید کردند: از این ملت باید تشکر 
عملی شــود و در خصوص کارهایی که آقای رئیس جمهور بیان کردند 
و صد در صد مورد تأیید اســت کار و برنامه ریزی شود تا با استمرار و 
منضبط کردن تلاش ها و احساس مسئولیت و تلاشی که در مسئولان 
مشاهده می شود، پیشــرفت حاصل شود. رهبر انقلاب اسلامی تبدیل 
شدن موضوع فلسطین به موضوع اول مورد توجه ملت ها با وجود تسلط 
طولانی مدت صهیونیست ها بر دستگاه های رسانه ای دنیا و جلوگیری 

آنها از انتقال صدا و پیام فلسطین را نشان دهنده در پیش بودن تحولات 
جدید در دنیای اســلام دانستند و گفتند: با وجود احساس مسئولیت 
ملتها، متأسفانه دولت ها به وظایف خود عمل نمی کنند. حضرت آیت الله 
خامنه ای واقعیت تأسف بارتر کنونی را کمک برخی کشورهای اسلامی 
به رژیم صهیونیستی در اوج جنایت های آن رژیم علیه زنان و کودکان 
خواندند و گفتند: این کمک ها و تقویت کردن دستگاههای رو به ضعف 
رژیم صهیونیســتی، هم خیانت به امت اســلامی است هم خیانت به 
خود کشــورهای کمک کننده، چرا که ایــن کمک ها در واقع کمک به 
نابودی خودشان است.ایشان پیشنهاد و انتظار حتمی جمهوری اسلامی 
ایران را قطع رابطه سیاســی  و اقتصادی دولت های اســلامی با رژیم 
صهیونیستی خواندند و با تأکید بر اینکه در صورت انجام همه پرسی در 
کشورهای اسلامی، این انتظار مورد اتفاق همه ملت های مسلمان است، 
افزودند: حداقلِ انتظار این اســت که دولت های اسلامی روابط خود را 
به طور موقت و تا زمان اســتمرار جنایت ها با رژیم صهیونیستی قطع 

کنند و به آنها کمک نکنند.

رهبر انقلاب در دیدار مسئولان، سفرای کشورهای اسلامی و جمعی از قشرهای مختلف مردم:

تشکر واقعی از ملت ادامه تلاش بی وقفه مسئولان برای حل مشکلات است

حشــمت الله فلاحت پیشه کارشــناس سیاست خارجی 
و عضو ســابق کمیســیون امنیت ملی مجلس به تحلیل 
آخرین وضعیت احتمال پاســخ ایران به حمله اســرائیل 
می پردازد و می گوید: متاسفانه مسیر تحولات طبق برنامه 
ای پیــش می رود که نتانیاهو شــکل داده بود و بازیگران 
مختلف منطقه هم از آن ســود می برند. فکر می کنم اگر 
جنگی میان ایران و اسرائیل شکل بگیرد، بیشترین ضرر 
متوجه ایران است و بازیگران مختلف از این موضوع سود 

خود را می برند.
وی در گفت وگویی که بــا اصلاحات نیوز، ادامه می دهد: 
بارها گفتــم که نتانیاهو بدون ایران یک مرده سیاســی 
اســت. کشوری مانند روسیه بیشــترین سود را از جنگ 
می برد و ۷ اکتبر یک پل نجات را برای روسیه ایجاد کرد. 
دیگر کشــورهای منطقه هم اگرچه در ظاهر ابراز نگرانی 
می کنند، اما دراین مدت درحال ربودن فرصت های توسعه 
ای ایران هســتند. لذا معتقدم در عرصه سیاست خارجی 
در واقــع منافع ملی را باید یک فرایند دید نه یک مقطع 

احساسی.
فلاحت پیشه می گوید: به نظرم آن چیزی که میان ایران 
و اسرائیل در حال شکل گیری است، جنگ نیست، بلکه 
فتنه اســت. به طــور طبیعی هرچند که ســربازان برای 
حفاظت از خاکشان سینه سپر می کنند، ولی در شرایطی 
که یک فتنه در جریان اســت، نفع کشور پرهیز از ورود 

به آن فتنه اســت. به عنوان نمونه روسیه کشوری است 
که نماینده آن در شــورای امنیت سعی کرد به گونه ای 
حق ایــران را برای مقابله به مثل در حمله اســرائیل به 
کنسولگری نشان دهد، اما همین روسیه کشوری است که 
حاضر نشده تسلیحات و جنگنده های پدافندی و آفندی 
مورد نیــاز ایران را تحویل دهد و خلــف وعده کرد. این 
کارشناس سیاســت خارجی با بیان این موضوع که باید 
منافع بلند مدت کشــور را مد نظر قرار داد، گفت: آنچه 
که بیشترین فشــار را بر استراتژی جمهوری اسلامی در 
قبال ایران وارد کرده، سخنرانی هایی است که مطرح شده. 
یعنی افرادی که در خلاء سخنرانی می کردند و این روز را 
پیش بینی نمی کردند که در واقعیت در معرض خطر قرار 
بگیرند و کشور را وادار کنند موضعی را در قبال بازیگری 
مانند اســرائیل بگیرد. از ۷اکتبر تاکنون بارها اعلام کردم 
که هدف نهایی اسرائیل کشــاندن ایران به جنگ است. 
زیرا می دانند اگر جنگی شکل بگیرد، آمریکا هم مجبور به 
حمایت از اسرائیل است. از همین رو معتقدم تا حد امکان 

باید از ورود به این فتنه خودداری کرد.
فلاحت پیشه می گوید: شرایط امروز شبیه به دوران قبل از 
جنگ ایران و عراق است. در آن زمان هم دو جریان اصلی 
در منطقه وجود داشت، یک جریان صدور انقلاب در ایران 
و دیگری جریان جاه طلبی صدام. به رغم اینکه صدام یکی 
از اولین افرادی بود که انقلاب ایران را به رسمیت شناخته 

بود، به شــدت تحت تحریک قرار گرفتــه بود تا به ایران 
حمله کند. اگر ایران و عراق باهم نمی جنگیدند و کمترین 
همکاری ها را باهم داشتند، این دو کشور ده میلیون بشکه 
صادرات نفت داشتند، قوی ترین ارتش منطقه را داشتند 
و می توانســتند بازیگری مهمی را داشته باشند که حتی 
توجه ای به قدرت های غرب و شــرق هم نداشته باشند. 
اما متاسفانه جنگ فرسایشی ۸ ساله میان این دو کشور، 

هنوز تبعاتی را برایشان به همراه دارد.
وی در ادامــه می گوید: اگر از ابتــدا توازن میان میدان و 
دیپلماسی برهم نمی خورد، جمهوری اسلامی اینگونه وارد 
جنگی نمی شد که هیچ کدام از مولفه های منافع ملی ایران 
را تامین نمی کند. پیش بینی می کنم ایران یک نوع اقدام 
ترکیبی علیه اسرائیل صورت دهد. یعنی از مناطق مختلف 
از یمن و عراق تا ســوریه و لبنان اقداماتی را انجام دهد، 
اقداماتی که شــاید از خاک ایران نباشد، اما مارک ایرانی 

داشته باشد و انتقام را بگیرند.
فلاحت پیشه با بیان این موضوع که اعتقاد دارم اسرائیل 
را باید در شرایط جنگی حفظ کنیم، گفت: در این صورت 
آفت های مختلفی متوجه اســرائیل خواهد شد که باعث 
می شــود فتنه گرانی که در این شــرایط بــه فتنه دامن 
می زنند، خودشــان باهم درگیر شوند و دلیلی ندارد ملت 
ایران را درگیر یکی از بزرگترین فتنه هایی کنیم که ایرانیان 
با آن مواجه شدند. وی در ادامه در پاسخ به این سوال که 
چقدر احتمال دارد ایران از خاک خودش پاسخ اسرائیل را 
بدهد، گفت: مواضعی که مسئولین ایرانی گرفتند، مشابه 
مواضعی اســت که درباره عین الاسد گرفتند. ایران اعلام 
کرده که انتقام می گیرد و باعث شده تا این امکان گسترش 
پیدا کند که ایران قرار است از خاک خودش انتقام بگیرد. 
اما معتقدم این کار یعنی کشــاندن جنگ به داخل خاک 
ایران. مگر اینکه یک اتفاق رخ دهد، که به نظرم همزمان با 
گسترش بحران، یک اتفاقی به صورت پنهان شکل گرفته 
است و آن این است که دیپلماسی پنهان در جریان است و 
امکان توافق بر سر محدود کردن مقابله وجود دارد. چراکه 
آمریکا می داند که در واقع در موضوع عدم ورود به جنگ، 
تنها دو بازیگری که بیش از همه مخالف جنگ در منطقه 

هستند، ایران و آمریکا هستند.
فلاحت پیشــه ادامــه داد: به عبارتی در عدم گســترش 
جنگ، مواضع ایران و آمریکا بسیار به هم نزدیک تر است 

تا مواضع بازیگرانی مانند ایران و روسیه.لذا آمریکا به نظرم 
تلاش خواهد کرد که در بحران میان ایران و اســرائیل از 
مدیریت خارج نشــود و اقدامات متقابلی که شکل گرفته 
بــه حدی محدود شــود که تبدیل به یــک جنگ تمام 
عیار نشــود تا آمریکایی ها مجبور نشود در ۷ ماه مانده به 

انتخابات ریاست جمهوری، وارد این جنگ شوند.
این کارشناس با تاکید بر اینکه جنگ را نمی توان احساسی 
پیش برد، گفت: متاســفانه چون در گذشــته کسانی که 
راهبردهای امنیتی و نظامی را به کشــور تحمیل کردند، 
هیچ وقت در مقام پاســخگویی قرار نگرفتند و به همین 
دلیل عملا در واقع در شــرایط کنونی هیچ گونه پاسخی 
برای دغدغه افکار عمومی ندارند. لذا تنها ســازوکار این 
است که کشور فرصت دیگری به دیپلماسی دهد. همین 
که به یکباره در مرزهای شرقی ناامنی صورت می گیرد، به 
یکباره آمریکا سلاح هایی را به اسرائیل تحویل می دهد که 
تا الان برای تحویل آن محدودیت ایجاد کرده بود و درعین 
حال رسانه های مختلفی که بانی و محرک جنگ هستند، 
مولفه های مشکوکی است که برای ایران یک دام پراکنده 
شده است و به شخصه معتقدم ایران از توان نظامی لازم 
برای وارد آوردن ضربات جدی به اسرائیل برخوردار است؛ 
ولی دلیلی ندارد این موضــوع در قالب راهبردی صورت 

بگیرد. 
فلاحت پیشــه ادامــه می دهد: تحــولات مربوط به خط 
مقدم جنگ با اســرائیل، یک فرآیند است نه یک مقطع. 
اگــر موضوع را در قالب یک فرآینــد ببینیم، این فرآیند 
فرسایشــی خواهد بود به ضرر اســرائیل و به نفع ایران. 
اســرائیلی ها تحت هر شرایطی به دنبال بحرانی تر کردن 
شرایط هستند. وی می گوید: اسرائیل در شرایطی که به 
شدت منزوی شده است، ســعی می کند به جای جنگ 
با جماعت مظلوم غزه، با کشــوری بجنگد که از اسرائیل 
منزوی تر اســت. متاسفانه در شــرایط کنونی ایران یک 
کشور تنها در منطقه است و حتی تردیدهای جدی نسبت 
به خیانت دوســتان ایران به کشور ما وجود دارد. در این 
شرایط اسرائیل ســعی می کند بحران را گسترش دهد و 
دیگران هم تلاش می کنند تا ازاین بحران برای خودشان 

فرصت ایجاد کنند. 
کسانی که بخاطر سیاست های اشتباه خودشان کشور را 
منزوی کردند، نباید در اوج انزوا کشور را وارد جنگ کنند.

فلاحت پیشه: 

اسرائیل را باید در شرایط جنگی حفظ کنیم 

واعظی: 
روحانی اصلا قیافه نمی گیرد

خیلی هم خوش برخورد است
رئیس دفتر رئیس جمهور پیشــین می گوید شــخصیت واقعی روحانی با 
آنچه به نظر می رسد متفاوت است. در قسمتی از گفتگوی نوروزی محمود 
واعظی، عضو کابینه دولت دوازدهم با خبرگزاری خبرآنلاین او به ویژگی های 
شخصیتی رئیس دولت دوازدهم پرداخت و گفت شخصیت واقعی روحانی با 
آنچه به نظر می رسد متفاوت است. واعظی گفت: آقای روحانی ظاهری دارد 
که هر کسی از بیرون می بیند فکر می کند مثل افراد عصا قورت داده است، 
اما وقتی شما به ایشان نزدیک شوید می بینید که کاملا متفاوت است و اصلا 

این طور نیست که بخواهد قیافه بگیرد.

احزاب


